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Modlitba
Pane, prosím za toho muže,
co vybíral odpaák
Pane, prosím za tu ženu ve dveích,
co mla
pohmoždný obliej a byla zdrogovaná
Pane, prosím za ty lidi,
co dneska v noci
kieli pod našimi okny

Odpus nám život
nehodný Tebe
Odpus nám
pohmoždniny ducha
skrze falešnou euforii
Odpus nám výkiky sobeckého ega

Odpuštní
Jsme lidmi a chceme dkazy
Všechno njak spoítat a roztídit
i  Tebe, to, že jsi
a tak dláme pokusy
s Tebou
A tak se brzy najdou dkazy
jenže svdí proti nám
nedvra, sobectví a strach
Jenže Ty, Pane, Ty je nepoužiješ

Dita Novotná
Ze sbírky "Mj dm u Tebe"
vyd. Naklad. Cesta, Brno 200

Obrázek na obálce: Poslední soud - Kristus oddluje ovce od kozl (Mt 25)
Mozaika z Ravenny - kolem roku 520 po Kr.



ú v o d n í k
Vyplatí se to!

Co? Chodit do kostela a vit v Boha. V Americe byla publikována studie, která dokazuje,
že lidé, kteí se modlí a navštvují bohoslužby, se v prmru dožívají vyššího vku, jsou
mén nemocní, a spokojenjší. Výzkum z let 1987 až 1995, který sledoval 21 tisíc muž a
žen, dospl k závru, že lidé, kteí se více než jednou týdn úastní náboženských obad,
žijí v prmru o sedm let déle než ti, kdo se jich neúastují.  Jiný výzkum prokázal, že
zbožní lidé mají ve vyšším vku mén zdravotních problém a jsou ilejší. V roce 1989
probhl výzkum, který hodnotil zdravotní stav 4100 muž. Ti, kdo považovali víru za velmi
dležitou a pravideln chodili do kostela, mli vtšinou výrazn nižší krevní tlak.
Pravidelná úast na bohoslužbách snižuje výskyt deprese a úzkostných stav. Vyplynulo to
z výzkumu provedeného v roce 1999 na vzorku 4 tisíc starších osob. Víra tedy výrazn
pispívá k delšímu a klidnjšímu životu.

Tak m napadá, že pokud by se tato statistika potvrdila i v ateistických echách, mohlo
by to vést k tomu, že po nás budou chtít brzy vyšší dan. Dovedete si spoítat, o kolik
pijdou kesané náš státní rozpoet dráž. Nejen, že nám z nho platí faráe a pispívají na
opravy kostel.  Oni nám ješt platí dchody o 7 let déle než ostatním! Být nevící,
stžoval bych si na takovou nespravedlnost. Staí si totiž vzít papír a tužku a chvíli poítat.
Kdyby chodilo v esku eknme pl milionu lidí v nedli do kostela (5% obyvatelstva) a
kdybychom pedpokládali msíní dchod 5000 K, dlá to na dchodech pro vící ron
30 miliard! Ty by se daly ušetit, kdybychom do kostela  chodit pestali. Umeli bychom o
7 let dív!

Tomuto státu se prost nemžeme vyplatit. Ateista vyjde mnohem levnji. Je nemocný,
vystresovaný, rychle se opotebuje a vas umírá. Podobn jako kuáci. Ateisty kosí
civilizaní nemoci jako kdysi chudé tuberkulóza. Není divu, že v kostelech vidíme pevážn
staré lidi. To není proto, že by mladí o víru nemli zájem. Je to logický dsledek toho, že
vící lidé žijí déle. Tím pádem musí být jejich pomr v kostele vyšší než teba ráno v
tramvaji.

Až se to lidé dozvdí - pi známé eské závistivosti - budou kostely praskat ve švech.
Chrámy a modlitebny v eské republice však mají celkovou kapacitu pouze 1 milion osob.
Aby se dostalo na všechny, musely by se bohoslužby konat desetkrát za nedli. Tolik fará
a varhaník není v souasné chvíli k dispozici. Mnozí studenti managementu si te asi
piberou jako druhý obor studia teologii. Jen si pedstavte, že mžete farníkm nabídnout
7 let života navíc. Proti tomu je obchod s ojetými auty nezajímavý. Farái te budou
placeni ne podle odsloužených let jako dosud, ale podle výše prmrného vku svých
poslucha.

Chytí podnikatelé již uvažují o výstavb hyperkostel, kam by si mohly v nedli vyrazit
celé rodiny a v pestávkách mezi modlitbami si výhodn nakoupit. Pro obchodníky budou
zákazníci, kteí mají delší perspektivu života, zajímavou  cílovou skupinou, protože kupují
zboží dlouhodobé spoteby, které je dražší, a nespokojí se sezónním zbožím ani lacinými
náhražkami.

Zdravotní pojišovny už pipravují inzeráty, že pijmou mezi své klienty pednostn
vící obany. Kesané totiž mén erpají ze zdravotního pojištní.  Místo aby vysedávali
po doktorech a specialistech, chodí na biblické hodiny a pojišovn zbývají peníze na
vybavení kanceláí a reklamní kampan.

Také v lékárnách te rozšiují sortiment zboží. Krom vitamín a aj tam dostanete
koupit i bibli a modlitební knížky. Kalich už zdesateronásobil náklad píruky Na každý
den, pouze Brožíkv Hus ped koncilem kostnickým prý bude na recept. Nkteí by na nj
mohli být alergití.
ekají nás prost lepší asy. Když lidé neuvili Mojžíšovi a prorokm, snad te uví

statistikám. Jist si spoítají, co se jim vyplatí. Sedm let života navíc. Nekup to!
Jií Gruber



p  e  e t l i  j s m e  z a  v á s
Mohli bychom si myslet, že djiny jsou totožné s minulostí. Jeví se jako

nepopíratelný sled fakt a vztah mezi nimi. Tak vzniká dojem, že
civilizované lidstvo svou minulost zná, ovládá a dokáže se s ní vypoádat.

Nahlédneme-li do nkterých historických pojednání, pesvdíme se, že opak je pravdou.
Historikové rozprostírají své sít mezi nkolika špendlíkovými hlavikami a po takto
vztyených elegantních mostech se penášejí pes místa, jež zstávají ve stínu.

Historiografie pochopiteln vychází z text a dokument. Práv ty však jsou mezerovité
a je nutné je vyložit. Historik sestavuje informace, jež hodnotí jako významné, a poádá je,
ímž sestavuje jistou "zprávu". Vybírá jevy, které nazývá fakty. Dává jim podobu, která jim
v zásad odpovídá, pokud jde však o souvislosti a celkovou perspektivu, postupuje podle
vlastních pedstav. Proto každá generace musí své djiny napsat znovu. Psát djiny, to pro
sociální skupinu znamená, že  vytváí autoanamnézu, fixuje vdomí své identity a penáší
je na svou soudobou historiografii.

Teologickým pedpokladem mé práce o raném kesanství je stanovisko, že víra má
právo se svobodn a nepedpojat tázat a stejn tak verifikovat. Tato svoboda víry nachází
výraz v existenciálním postoji vyznaujícím se humorem, nebo rekonstrukce djin
kesanských vrouných systém a kesanských životních styl vyžaduje od víry jistou
míru sebekritického odstupu. Této rekonstrukci je piznána naprostá svoboda pojímat a
ovovat sebe samu beze strachu i oteven zobrazovat své djiny a svj pvod. Kritika
nemže ohrozit víru - naopak! Otevené pole pro kritiku, to znamená pedevším
sebekritiku, je dsledkem svobody víry. Proto by djepisectví raného kesanství mlo této
svobody bezpodmínen využívat. Víra neriskuje nic, vystaví-li se kritice a pochybnostem.
Tomu jsme s nauili, ne-li díve, od Blaise Pascala a Soerena Kierkegaarda.

Francois Vouga, Djiny raného kesanství, Vyšehrad 997;  vybral  Jií Gruber

Architekti Evropy odvozovali od sjednocování institucí nadji, že zárove dojde i ke
sjednocování povdomí Evropan, a tak se zrodí cosi jako evropský patriotismus. Zavedení
spolené mny euro je pravdpodobn posledním píkladem tohoto typu politického
inženýrství. K žádnému pocitu evropské sounáležitosti totiž nedošlo…

Jediným spoleným cílem všech oban Evropy je udržení a zvyšování jejich životní
úrovn. Tento spolený cíl zavání závistí, národnostními pedsudky a nesolidárním
"nebudeme doplácet na jiné". Otázka budoucnosti evropské integrace se tudíž redukuje na
ochotu zíci se vlastního blahobytu ve prospch cizích stát…

Zavedení eura vyvolá ty nacionalistické nálady, kterým chtli otcové evropského
sjednocení zabránit. Politici se sami vmanévrovali do situace, kdy úspch spolené mny
podmiuje další pokrok evropské integrace.

Petr Robejšek: asovaná bomba euro, Lidové noviny 2.3.2002; vybral Jan Franc

Przkum názor národ svta na otázku: "Prosím vás, jaký je váš názor na nedostatek
jídla v jiných ástech svta?"

Výsledek byl katastrofální:
1. V Africe nikdo nevdl, co je to "jídlo",
2. v Západní Evrop nikdo nevdl, co je to "nedostatek",
3. ve Východní Evrop nikdo nevdl, co je to "váš názor",
4. v Argentin nevdli, co je "prosím vás"
5. a v USA nevdli, co je to "v jiných ástech svta".

Blahoslav 2002, kalendá CSH; vybrala Olga Tydlitátová



Pán Ježíš nás vyzval, abychom šíili jeho slovo. Já trochu kreslím a píšu básniky. Vidla
jsem nedávno v jednom asopise pana Klause. Sedl na schodech a u obrázku byl titulek:
"Kdybych se tak uml polepšit." To mn nedalo. Tak jsem ho vystihla, nalepila na výkres a
pimalovala Pána Ježíše, který mu íká: "Co bys nemohl, Václave, se mnou dokážeš
všechno, ale beze mne nic. Kdy to konen v té vlád pochopíte, že bez Boha to nepjde?"
A k tomu jsem pipsala, že jsem stará dchodkyn, mám nejmenší dchod, nic nepotebuji
a ješt ušetím na misie. A poslala jsem mu to. Pedstavte si, že pan Klaus mi obratem
odpovdl: "Milá paní Ireno, dkuji Vám za Váš milý dopis, moc m to potšilo a obdivuji
Vaši dobrou náladu." Je vidt, že má smysl pro humor. Uvdomila jsem si, že se za politiky
musíme modlit. Stále na n jenom nadáváme, ale kdo z nás se za n opravdu modlí? Málo,
málo…

Zpravodaj Brnnské tiskové misie 5/2000 - píspvek Ireny Schwarzové na seminái
BTM;  vybrala Eva Šimková

Na pelomu prosince 2001 a ledna 2002 se z iniciativy Židovské agentury konalo v
Jeruzalém zasedání vedoucích pedstavitel židovských obcí a ortodoxních rabín z
celého svta. Jeho program byl v mnoha ohledech zajímavý.

Jedno z hlavních témat zasedání - "Asimilace a jak jí prakticky elit" - by ješt ped
nkolika lety bylo nemyslitelné, nebo si tento vážný problém nikdo nepipouštl.
Postupující asimilaci Žid v diaspoe se lze podle zúastnných bránit pedevším drazem
na výchovu a práci s mládeží a dtmi, jimž je teba judaismus prezentovat jako podstatnou,
živou a životaschopnou souást židovské identity.

Zasedání mlo ale neekaný význam pro eské Židy: pražskému a zemskému vrchnímu
rabínu Karolu Efraimu Sidonovi pi tom bylo udleno estné uznání "za výsledky jeho
práce pi obnov innosti židovské komunity, pi šíení pravdivého judaismu, židovské
náboženské výchovy a židovské identity v R".

Ocenní je i výrazem respektu, jehož v posledních letech v oích vtšiny Žid ve svt
nabyla pražská židovská obec dslednou podporou zámr svého rabína ve zmínných
oblastech. Jak podotkl rabi Sidon, není toto uznání samozejmé, protože Židé v Izraeli a ve
svt vbec, vetn ady rabín, byli ješt ped nkolika lety k oživení židovského života u
nás velmi skeptití.

ROŠ CHODEŠ, vstník židovských náboženských obcí, únor 2002;
 vybrala Eva Šimková

Jak komunikujeme? Jsme schopni se na komunikaci skuten podílet? Odpov na tyto
otázky se na první pohled zdá zcela jasná:  komunikovat mžeme, jsme-li ochotni si
vymovat informace a sdílet je. Komunikace funguje jedin na principu dávat a pijímat,
mluvit a poslouchat, psát a íst, dát úsmv a pijmou jej zpátky, pozdravit a být pozdraven.
Tak to funguje pi pímé vzájemné mezilidské komunikaci. Pokud se týe komunikace
mezi lidmi a médii, je vzájemné sdílení jen pknou iluzí, protože interakce je velmi
omezena. Tím víc, že vtšina  informací šíených médii není vybírána s cílem vychovávat,
zlepšovat život ve spolenosti, uit demokracii, ale hlediska jsou ím dál víc ekonomická.
Prvním kritériem je co nejvíce zaujmout veejnost za každou cenu. Každá informace musí
být prodána. Málokdy se však s námi konzumenty obsah informací konzultuje.

Vzájemné sdílení s médii není snadné, ale bezmocní nejsme. Mžeme nevhodné,
komerní a nic neíkající informace prost odmítnout otoením knoflíku u pijímae.
Mžeme  také svj nesouhlas s vysílaným i psaným vyjádit písemn nebo telefonicky.
Když nikdo nebude sledovat nevhodné programy, když se nikdo o n nebude zajímat,
mže se tím zmnit styl médií. Podle švýcarského odborníka na média Daniela Cornu není
etika informací pouze etikou novináe. Je také etikou vydavatele, tenáe, posluchae,
diváka. Je etikou veejnosti.
Z asopisu INFO Francouzské reformované církve v Basileji; peložila a vybrala Ludmila

Marková



r o z h o v o r
Kesanské vyuování a život

S Mgr. Ditou Novotnou o misii mezi vysokoškoláky rozmlouvala dr. Eva
Šimková

Misionáe si asi nepedstavujeme jako mladou pvabnou tmavovlásku s
tichým rozvážným hlasem, která je od studentek k nerozeznání. A pece Mgr.
Dita Novotná už 3 let v misii psobí. Nyní pracuje jako jedna z osmnácti
misijních pracovník v misijní neziskové organizaci Kesanské vyuování a
život.

Co si máme pod tímto názvem pedstavit?

Kesanské vyuování a život je hnutí lidí, kteí vyznávají Boha osobn skrze víru v Ježíše
Krista a o evangelium - radostnou zvst se chtjí podlit s ostatními, pedevším
vysokoškolskými studenty. Tm, kteí uví, pomáhají v jejich osobním a duchovním
rstu. Samotná studentská služba se jmenuje Studenti pro Krista.

Psobíte tedy mezi vysokoškoláky?

Ano, je to primárn zameno na vysokoškoláky a snažíme se je rznými formami
oslovovat. Kesanské vyuování a život psobí nejen v Brn, ale také v Ostrav, Olomouci
a v Hradci Králové. Modlíme se a pemýšlíme také o dalších mstech, kde jsou vysoké
školy a studenti.

Jak jste se k této práci dostala?

Ono se to tak krystalizovalo; když jsem uvila, tak jsem mla v sob silnou touhu sloužit
Bohu a vím, že jsem se tenkrát modlila, aby mn Bh umožnil Jemu sloužit. Samozejm
lovk ml takové ty pedstavy, že bude misioná nkde v džungli.

Kolik vám bylo let?

Tak tch patnáct, kdy jsem vdla, že stojím ped jasným rozhodnutím, že bu dám život
Kristu a ovlivní m to po zbytek života, anebo si pjdu svou cestou. Modlila jsem se za to,
aby mi Bh dal sloužit jemu. Chtla jsem mu sloužit, ale nemla jsem uritou pedstavu
jak. Vím jen, že vždycky, když sem pijeli njací misionái, tak to bylo pro m hrozn silné,
byli pro m jako magnet, okamžit m pitáhli. Nedokážu to všechno vysvtlit, ale lovk
nkdy cítí, že je pitahován k nemu, co odpovídá jeho nastavení - takže to byla  taková
moje touha.

Potom roky utíkaly, já jsem studovala stední zdravotnickou školu a zaala jsem
pracovat jako sestika na dtské onkologii, a to bylo takové nároné období. Uvdomovala
jsem si  pitom, že je dobré být sestika, ale víc jsem cítila touhu pracovat s lidmi
duchovn. Potom pod vlivem ješt dalších okolností jsem se rozhodla, že zkusím jít
studovat a rozhodovala jsem se mezi pedagogickou fakultou a psychologií. Nakonec jsem si
na pedagogickou fakultu nedala ani pihlášku, protože tenkrát byl ješt totalitní režim a
jako uitelka bych dtem nic nemohla íkat o Bohu.

Takže zstala psychologie?

Ano, riskla jsem tu psychologii a pipravovala jsem se na zkoušky, a co se nestalo - padl
režim a všechno se to otevelo a vzali nás hodn. Vystudovala jsem psychologii, ale ješt
ped zaátkem studia jsem vnímala, že tady v Brn funguje studentská skupina, že jsou to
vysokoškoláci, kteí se snaží pinést evangelium svým kolegm, a to m pitahovalo. Ale
tehdy jsem si myslela, že se mj život bude ubírat jinak, mla jsem známost, myslela jsem,
že se vdám, jenže ím dál víc ve mn sílilo takové pesvdení, že služba Bohu je pednjší.



Potom uvila jedna moje kamarádka, taky sestika, ta mi kladla vždycky spoustu otázek,
a když už jsem nevdla jak, tak jsem jí navrhla, aby se pidala k té skupin vysokoškolák
Ale ona tam sama nechtla jít, a tak jsme musely jít spolu. Jak jsem tam pišla a studovali
jsme Bibli,  oslovilo m to a íkala jsem si, že to je asi to pravé místo. To byl vlastn mj
zaátek, jak jsem se sem dostala.

A už to  bylo Kesanské vyuování a život?

Tenkrát ješt nebyla tahle organizace zaregistrovaná, fungovali živeln, skoro ilegáln,
jako taková skupina, která se setkávala a psobila na kolejích, ale jinak chodili do sbor,
hodn jich patilo do Bratrské jednoty baptist a do Církve bratrské. Ped deseti lety se
zaregistrovali pod názvem Kesanské vyuování a život. Takže m sem nasmrovala
kamarádka.

A když jste vystudovala psychologii?

Vystudovala jsem psychologii, ale mezitím jsem tch pt let byla ve studentské služb,
kde vím, že mohla vyrst moje víra a mohla jsem si vyzkoušet spoustu praktických vcí, co
se týká teba evangelizace, duchovní práce s lidmi. Jako psycholog jsem šla pracovat do
poradny pro dti a mládež pro Brno venkov. Bylo to krásné období, byla jsem tam pes rok
a našla jsem v tom kolektivu plné pochopení, protože oni vdli, co dlám ve volném ase a
byli mi nápomocni.

Pak jsem dostala nabídku, jestli bych se nechtla stát kesanským pracovníkem v té
studentské služb. A já jsem vdla, že ano, že chci, že to je celá ta nit mého života a vine se
smrem k tomu sloužit Bohu úpln. Tak jsem ekla ano. Je to misie, akorát, že to není v
džungli.

Ale mn to nkdy pipadá, že tady je taky džungle, v duších lidí, v jejich
myslích a pedstavách.

Tady je obrovské pole psobnosti. Spousta lidí neví o Bohu vbec nic. Já se setkávám s
tím, že lidé mají strašn pokivené informace i vlivem špatného svdectví kesan, nebo
absolutn nevdí, o em evangelium je. Bh je pro n ddeek na obláku anebo njaká
bezejmenná bytost. Myslím si, že v naší zemi je strašn moc píležitostí povdt dobrou
zvst.

Jak se k tm mladým lidem pibližujete? Svdíte jim?

Pipravujeme rzné evangelizaní píležitosti, kam studenty zveme. Poádáme veírky,
promítáme filmy, diapozitivy nebo nacviujeme divadlo, poádáme koncerty, pednášky,
snažíme se nejen o vyuování, ale i o ten život, prost pomáhat mladým lidem, kteí jsou
vtšinou z ateistického prostedí, žít kesansky. O prázdninách jsou vtší píležitosti, tak
teba poádáme letní konferenci, na níž se sjedou studenti z celého hnutí,   kde nás je teba
kolem dvou set ze všech míst. Naše organizace není vázána na jednu církev - je
mezicírkevní. Hlavní snaha je pinést studentm evangelium, pomáhat jim upevnit se ve
víe, aby si pak našli svoje místo v njakém sboru a dál se taky zapojili jako kesané.

Tato práce nemže být snadná.

Snažíme se reagovat na jejich otázky. Mladí lidé jsou hodn pístupní, otevení hudb, a
to asto bývá taky cesta k nim. Víme, že je zajímají urité filmy, tak jim je promítneme,
nebo k  problémm s drogami pozveme teba na besedu dívku, která mla s drogami
zkušenost a pak uvila. Svdí, jak se s tím vypoádala, pro vlastn drogy brala a co se
stalo, když je pestala brát, co se stalo, když pijala Pána Ježíše. Pak uritá skupina má
ráda poezii, a tak jsme uspoádali takový poetický veer. Hledáme k nim cestu tak, aby je
to oslovilo. Nebo jsme promítli na kolejích film, který se jmenuje Chvíle poté, a je to
vlastn o biblickém proroctví o posledních dnech. Studenti pišli, pemýšleli o tom, byla
jsem pekvapená, jaké kladou otázky.  Myslím si, že duchovní poteby jsou v každé
generaci, otázky po smyslu života, poznání toho, kdo jsem, jaké mám místo, poteba lásky.
Myslím, že lidé jsou poád stejní. asto je osloví to spoleenství samotné, když dobe



funguje, když mají mezi sebou živé vztahy, velost, pak ostatní mladí lidé picházejí sami,
pitahuje je pátelství. Vidí, že se tady nemusejí bát, nemusejí se cítit ohroženi, poznávají,
že tu jsou urité hodnoty, nejen kariéra; a to, že lovk mže dát svj život Bohu a jít za
ním, je veliký cíl pro život.

Setkali jste se na nkteré vysoké škole se zákazem, protože jim vaše innost
nebyla po chuti?

Musím íct, že ne. Samozejm nkdy mli strach, co jsme za. Mají strach z rzných
sekt nebo nap. z moonist, kteí také agitují mezi vysokoškoláky. Mladí lidé jsou ješt
kehcí, mají citové krize, hledají smysl života, takže mohou být vhodnou obtí. Ale to se dá
vyjasnit a te máme dvee otevené. Na filosofické fakult má Kesanské vyuování a
život oficiáln pronajatou aulu, kde se jednou za trnáct dn v pondlí scházíme, a poítají
s námi vždycky rok dopedu.

Jak vypadají ta pondlní setkání?

V aule se schází tak kolem 60 až 80 lidí, jak kdy studenti pijdou. Vždycky njaká dvojice
jako konferenciéi všechny uvítá, na zaátek se udlá scénka nebo nco vtipného, potom
jsou teba chvály jako písniky, nebo už je hned pednáška. Pak bývá njaký as na
rozmyšlenou nebo na spolené modlitby, pak jsou zase chvály, pak nkdo ekne teba
svdectví a nakonec bývá blok oznámení, co nás eká za programy; i to bývá njak
humorn ztvárnno. Snažíme se, aby to nebylo suché a fádní. Trvá to tak hodinu a pl, ale
pak stejn ješt všichni vykládají.

Co vám pipadá nejtžší na této práci?

Hrozn tžké je to, když nkdo pijde k Bohu a pak z njakého dvodu se v nm nco
jakoby zlomí a on už dál nechce. Nebo pijde do uritého bodu, kdy pak ekne: Tak už ne!
Jako by dal Bohu hranice, místo aby dal hranice svému starému lovku. To si myslím, že
je smutné a projeví se to vždycky i ve vztazích s tmi ostatními lidmi. Nkdy se to stává,
lidi mají prost svobodnou vli, Bh skuten nikoho nenutí. A je to bolestné.

Jinak je hodn radostné, když vidíte, jak nkdo, kdo o Bohu nepemýšlel nebo ho
nehledal, zaíná o nm pemýšlet a teba uví, a jak se jeho život zmní, jak zane milovat
Boha a jak se zmní jeho vztahy s lidmi. To je skvlé a neznám nic hezího. Toho bývám
taky svdkem.

Jaké plány máte do budoucna?

Ješt s jedním bratrem mám v Brn na starosti tu studentskou službu. Te psobíme na
tech kolejích ve tech menších kolejních spoleenstvích "na Palaáku, na Purkykách a na
Listkách", vyjmenováno studentskou hantýrkou. Naše touha je, aby co nejvíce mladých lidí
tady v Brn uvilo. A jsou tu další koleje, a tak další touhou je, abychom se teba rozrostli
i do nich, do dalšího univerzitního msta, aby každý student ml možnost slyšet radostnou
zvst, aby lidé picházeli k Pánu Ježíši a zakoušeli, co v jejich život mže udlat
evangelium.

V informaním letáku, který vydalo Kesanské vyuování a život, jsou
citovány tyto verše z Nového zákona: "Jdte ke všem národm a získávejte
mi uedníky, ktte je ve jméno Otce i Syna i Ducha svatého a ute je, aby
zachovávali všecko, co jsem vám pikázal." (Mat. 28,9-20)

"… a co jsi ode mne slyšel ped mnoha svdky, sv to vrným lidem, kteí
budou schopni uit zase jiné." (2.Tim. 2,2)

Všichni, kdo pracují v hnutí Kesanské vyuování a život, uposlechli této
biblické výzvy.



k n i h a
Ješt o Corrii ten Boom

V minulém Setkávání jsem vás upozorovala na její knihu Útoišt. Domnívala jsem se, že
je kniha rozebrána, a proto m zaujalo, že ji na poslední stránce letošního únorového ísla
Kesanské revue nabízí za 139 K nakladatelství Stefanos. V knihkupectví na Kounicov
15, kde jsem koupila poslední výtisk, m ujistili, že Útoišt už doobjednali. Upozornili m
ale na jinou knížku Corrie ten Boom s názvem Odlesky Boží slávy, v níž jsou shromáždny
její rozhlasové promluvy, které pronesla na vlnách Trans World  Radia - mezinárodní
kesanské misijní organizace, založené v roce 1952.

Od vysílání prvního programu Corrie ten Boom uplyne letos už 36 let, ale její úvahy jsou
nadasové a Boží slovo prakticky aplikované v život kesana pináší stále velký užitek.
Knížka Corrie ten Boom Odlesky Boží slávy obsahuje tedy zápisy tchto jedinených
program. Uvedu aspo názvy nkterých z 24 kapitol, z nichž si udláte obraz, o em k
nám autorka chce promluvit: "Jste schopni odpustit?" "Boží odpov na strach a nízkost."
"Vyslýchá Bh modlitby?" "Jak poznám, co po mn Bh chce?" "Bh pracuje skrze naši
bezmocnost." "Pro existuje posedlost?" "Odvaha víry." "Bojíte se smrti?"

Corrie ten Boom se s námi dlí o zkušenosti ze svého dlouhého života. Zemela v roce
1983 ve vku 91 let. Radí nám, potšuje nás, uvádí píklady ze své misijní práce, dlí se se
tenáem o praktické lekce z denního života. Všechno své konání pomuje Písmem,
zaslíbeními, která jsme v Písmu dostali. Pochopíme, co to prakticky znamená chodit za
Pánem Ježíšem a být Božím díttem. Zvláštní obdarování Corrie ten Boom spoívá ve
schopnosti svou e podbarvit osobními prožitky, aby každý hned jasn vidl, o co jí jde a
co chce zdraznit. Dotýká se základ takovým zpsobem, že to chápe každý. e je jasná,
radostná, názorná, svží - autorka má smysl pro humor i pro dležitý detail. Každá
kapitolka je zakonena modlitbou.

Odlesky Boží slávy je knížka pro tenáe všech vk, tedy od 15 do 100 let. Vydalo ji
Trans World Radio v edici Mikrofon a stojí 65,- K. Z  kapitoly "Trápit se starostmi je
neposlušnost"  dovolte aspo  jednu myšlenku  Corrie ten Boom:

"Kdysi mne velice tížilo jedno bemeno. Odložila jsem je  a podívala se na n z odstupu.
Trochu z dálky jsem byla schopná vidt, že všechno na tom bemenu je vypjené.
Kousek patil zítku, jiný kus byl celý píští týden. A všechno dohromady byl obrovský a
hloupý omyl. Uvdomila jsem si, že dlat si starosti znamená táhnout zítejší bemeno
dnešní silou. Znamená to nést dva dny najednou Znamená to pedasn myslet na zítek.
V kalendái je jen jeden den, kdy mohu nco dlat, a to je dnešek

Plánování zabere as. Nezbytnému plánování je nutné as vnovat, ale uskuteovat
plány lze jen jediný den - dnes. Když se zaneme trápit starostmi o budoucnost - jak
vyjdeme s penzi, zda budeme zdraví -, kam to vede? Nikam. Nikam, kde by takové
týrání stálo za to,. Protože naptí všechno nií. Oderpává energii, kterou potebujete na
nesení dneška. Duch svatý vám pedem nedá pesný obraz a popis celého života, ale
povede vás od jedné chvíle k další. Žijte dneškem! Zítra bude slunce svítit na problémy,
které pinese zítek."

Eva Šimková



n a š i  p r e s b y t e  i
. emu se vnujete ve svém povolání (studiu) a kdy se do vaší každodenní
práce nejastji promítá kesanská víra?
2. Kdo ml nejvtší vliv na utváení vaší víry?
3. Na kterou oblast sborové innosti byste jako presbyter chtl zvláš myslet?
4. S ím jste v našem sboru nespokojeni a chtli byste to zlepšit?
5. O em byste rádi etli v asopise Setkávání?

. Jsem krátce v dchodu. V mém povolání byly pro mne vedle profesionality vždy stejn
dležité lidské vztahy, moji bližní - spolupracovníci. Snažil jsem se ve všech místech, která
jsem zastával, aby naše vztahy byly urovány odpovídajícími kesanskými zásadami.
Taková  je má základní celoživotní zkušenost: bez vzájemné úcty, solidnosti a respektu k
druhému bez rozdílu postavení nelze dobe, poctiv a spokojen pracovat. A zde, myslím,
lze hlavn  uplatovat naši víru, je-li opravdová.

2. Rodie, jejich pátelé ze sboru a hlavn fará Miloš Šourek, který byl nejen skvlým
faráem, ale i moudrým lovkem a spolu se svou rodinou vedl šumperský sbor správným
smrem a ovlivnil celou adu tehdy mladých lidí. Jen utvrzením všeho pak byly v
padesátých letech nezapomenutelné letní brigády a zimní školky. Díky za to.

3. Krom toho, že bych se rád piinil o to, aby ve sboru co nejvíce vcí  fungovalo tak jak
má, myslím pi této otázce opt a znovu na lidské vztahy.  Aby se zde všichni cítili dobe.

4. Rád bych zlepšil leccos, ale jsem realista. Poslední dobou jsme více oteveni okolí,
mstu, v emž bychom mli s invencí pokraovat. Nemám rád, když se hýbe zaátky
bohoslužeb, mly by být pevn stanoveny a dodržovány. Každá práce pro sbor by mla být
dlána odpovdn a co nejlépe, odflinknutá je vždycky na škodu.

5. Dvuji redakní rad, jejímu vkusu a snaze dlat asopis co nejlépe. Rád bych byl
asopisem hlavn informován o tom, co se dlo, dje a bude dít v našem, pípadn v jiných
brnnských sborech (a co mi  teba pi ohláškách unikne).

Dušan Marek

. Jsem živnostník - truhlá. Je to práce se devem a také s lidmi, a práv mezi tmi je
možné uplatnit svou kesanskou víru napíklad tím, že se snažím s nimi dobe "vyjít".
asto se mi to však nedaí. Zdá se mi, že v takovém podnikání mnoho místa pro víru není.

2. Tady bych chtl otázku trochu poopravit. Moje víra se stále utváí.  Od malika m vedli
tou pravou cestou mí rodie, tatínek je evangelický fará v. v. (ThMr. Zdenk Navrátil) a
maminka byla a je stále se svým sborem a církví spjatá,  nyní jako kurátorka v Hustopeích
u Brna. Dále v dom, kam jsem se ped 18 lety piženil, je to manželka Majka a moje
tchýn, paní Horáková, která je velmi zbožná a pracovitá, ob jsou katoliky. Pod
kazatelnou brnnských fará a faráek také lovk hodn získá.

3. Chtl bych myslet na výchovu dtí a mládeže a hlavn mezilidské vztahy ve sboru a v
celé církvi.

4. Práv ty vztahy ve sboru by myslím potebovaly vylepšovat. Druhá vc je spíš
organizaní, a to zmny zaátk bohoslužeb pi rzných píležitostech. Velice asto se
stane, že nkdo zapomene a pak pijde o asto velmi hodnotné kázání.

5. Rád bych etl "vyznání" dosplých lidí, kteí se rozhodli pro víru až v dosplosti a pijali
kest v našem kostele. Jaké pohnutky je k tomuto rozhodnutí vedly.

Dan Navrátil



n a š i  p r e s b y t e  i
. Pracuji v podniku zabývajícím se výrobou silnoproudých zaízení, v oddlení, které
zajišuje dodávky  nasmrované vtšinou na arabský trh. Pedešlé zní možná zajímav, ale
praxe je mnohem více bližší zemi. Moje vyznáni se v prostedí mých dosti vzdlaných
koleg projevuje zatím pedevším tím, že mimo jazyka bez rouhání apod. nepipojuji svj
hlas ke stížnostem na ostatní kolegy a své pracovní napnelismy se snažím nechat si pro
sebe. Pak se stane, že mžu  nkterému z nich odpovdt na otázku - jak ty to dláš, že jsi
nap. takový klidný (aspo navenek)… Druhá práce, na kterou by mla moje víra ukazovat,
je když píjdu dom z té první. Za toto mi známku dají pozdji dti…

2. Bude se to zdát asi troufalé, ale vojna. Nesmím pochopiteln zapomenout na období,
kdy se moje vrouné názory utváely - v rodin (mj. si dodnes vzpomínám, jak m moje
máma etla ped spaním z Bible) i mimo rodinu (dost velký vliv ml i mj krátký pobyt u
rodiny p. faráe Slámy po skonení studia na vysoké škole, kdy jsem vidl praktické
fungování vící rodiny). V téhle souvislosti musím zmínit i jednu malikou životní
zkušenost v níž vystupoval i Jií Gruber, tehdá ješt fará sboru v Kloboukách u Brna, kde
jsem ml možnost uritý krátký as být u rekonstrukních prací vznikajícího stediska
Betlém. Jií mi tehdy položil mimo jiné i otázku, zda jsem vící. A já musel zaít pemýšlet
nad zvláštností své odpovdi - že asi ano?! Bhem svého "zdravotního" pobytu  na vojn
jsem byl svdkem první návštvy papeže v Praze, kam jsme ješt s jedním katolíkem trošku
potajmu odjeli, a já mj. vidl, jak si jedna mladá dvojice klekla do bláta ubreeného
letenského areálu, a zaal jsem se ptát pro? Vyvrcholením mého hledání bylo pak o nco
pozdji mé vdomé rozhodnutí pro Krista a pijetí jej jako mého Spasitele na židli mých
osobních priorit pi jedné konferenci spoleenství Studenti pro Krista, které jsem obas
navštvoval.

3. Po dvou mých úastech na schzích staršovstva se piznám, že je pro m asi ješt brzo
dát jednoznanou odpov na otázku, kde je ve sboru moje místo.  Pipadá mi, že jsme si
zvykli spoustu toho našeho vložit na naše faráe a v nedli si pijít poslechnout jen kázání.
Náš sbor ekají velké stavební práce a byl bych velmi nerad, aby staršovstvo žilo jen pro n.
Myslím proto také na to, jak pomoci uspoádat naše komise pi staršovstvu do praktické
podoby. Domnívám se, že by presbytei mli být jakýmisi prodlouženými rukami našich
dvou fará pro náš sbor. Myslím si, že by to nemli být jen oni, kdo nap. budou
zamalovávat nápisy sprayer i vymovat vodovodní tsnní na naší fae apod. Vidím
potebu zmapovat náš rozsáhlý sbor až k jednotlivé ovece a podlit jej mezi jednotlivé
presbytery, aby znali co oveky prožívají lidsky i duchovn, a také vdli, kdo z nich je
ochoten pomoci a je nap. ve svém vzdlání skvlý uitel nebo organizátor, kterého sbor
tak hledá. Myslím souasn na k tomu potebné utváení vzájemných vazeb, stýkání se a
sdílení se - to vše nejen lidsky, ale pedevším v duchovní rovin, nap. i v rámci
modlitebních skupinek. Zatím jsem se zapojil do komise stavební a do kesanské služby.

4. Chtl bych, aby naše evangelické prostedí nebylo tak neutrální k rzným názorovým
proudm v rámci široké názorové  platformy, která v naší církvi existuje. Jsem otcem dvou
dtí a rád bych jim spolu s vyuováním v naší církvi pomáhal na jejich cest víry, aby znaly
na své konkrétní otázky jasné odpovdi, - že nap. zrovnoprávnní manželství stejného
pohlaví nebo pokusy o klonování jsou hích proti samotnému Bohu, že Bible je Boží slovo,
že ukonení thotenství antikoncepcí nebo chirurgickým zákrokem je faktické zabití, nebo
že pedmanželský sex prost ne! apod., a nemuseli se jen ´domnívat´.

Ing. Vít Rybárik



b y l o
Velikovánoce

nastaly v Blahoslavov dom 24. bezna odpoledne. Shodou okolností to bylo zrovna na
Kvtnou nedli, tedy na prahu pašijního týdne ped Velikonocemi, a podle ímsko-
katolického kalendáe v pedveer svátku zvstování Panny Marie (v prbhu
velikovánoního dje se ukázalo, že ta zdánlivá náhoda nikterak nebyla bezvýznamná). To
ostatní už nebyla shoda okolností, nýbrž cílené úsilí poadatel o reprízu zdailých
dtských a mládežnických vystoupení konaných ped uplynulými Vánocemi. Muselo se to
však vejít do jediného odpoledne, i úastnily se toliko ti skupiny: ze sboru CE v Brn-
Husovicích, z ímsko-katolické farnosti ve Zbraslavi (pro informaci: to je ta Zbraslav, co je
u ní Brno) a do tetice z Blahoslavova domu. Zájem dosplých i dtských divák docela
odpovídal zaujetí, s nímž dti a mladí lidé vystoupili - obojí bylo veliké.

Vystoupení Husovických a Zbraslavských bylo vánoní, Husovití pedevším hráli a
zpívali - a inili to krásn, prozrazujíce profesionální vedení hudby, zpvu i hry. Zbraslavští
vedle vlastních písniek a hudby pišli také s jevištními dialogy a kostýmy, hudba i texty -
jak písové, tak dramatické - byly plny nžnosti a citu pro vánoní zvst. Andl Gabriel
zvstoval Marii narození Spasitele a nco se nalétal, pastýi a oveky plnili svou funkci a
hospodský dbal na dobrou povst hospody, v níž nebylo místa pro Marii s Josefem. Jako
poslední pišla (po druhé pestávce s oberstvením, tudíž až málem za soumraku) na adu
kulturní úderka z Blahoslavova domu. Pokleslá biblická humoreska o cest z Egypta vzdor
mnohým oekáváním opt zaujala.

Výsledkem minifestivalu bylo, zdá se, že jak diváci, tak úinkující byli spokojení a
potšení. Nkteí byli dokonce toho mínní, že by se nkdy nco podobného mlo zase
zkusit. Když jde o divadlo, smí se snad íci: Uvidíme. A bude-li jaké píšt, potom ti, kdo se
dají pozvat, uvidí také.

jv

Návštva senátora Zdeka Bárty
V nedli 7. dubna sbor Brno 1 navštívil Mgr. Zdenk Bárta z Litomic. V obou
shromáždních vykládal  Izaiáše 6.8 a v kázání se zamil na naši obanskou odpovdnost
za stav spolenosti.

Po obd jsme se s ním setkali na fae. Besedu v plném sálu zahájil svým struným
životopisem. Akoliv pochází z necírkevního prostedí, v období uvolnní roku 1968 se
nechal "ukecat" Sváou Karáskem, aby zanechal studia techniky a dal se zapsat na
Evangelickou teologickou fakultu, která v tomto roce smla pijímat bez omezení.

Po skonení studia (studoval s Olgou Tydlitátovou) byl pidlen do Chotinvsi - malé
vesnice u Litomic, kde se setkal s pesídlenými Volyskými echy. Když po podepsání
Charty 1977 mu byl odat státní souhlas, psobil na fae "na erno": vedl biblické hodiny a
psal kázání, která etli laici. V období "perestrojky" 1987 mu byl souhlas vrácen.

V listopadu 1989 založil obanské fórum v Litomicích a stal se jeho mluvím. Ve
volbách 1990 byl zvolen do eské národní rady.  Ty dva roky v parlamentu byla pro nj
strašlivá doba zklamání, kdy pišel nejen o falešné iluze, ale setkal se i s "nehezkými"
lidmi, kteí brali svoji funkci jako píležitost k obohacení se. Proto roku 1992 odešel z
politiky, vrátil se do Litomic a zaal budovat diakonii - je dnes pedsedou celocírkevního
pedstavenstva diakonie.

Pestože se už nechtl vrátit do politiky, na nátlak starosty Litomic kandidoval v roce
2000 do senátu za tykoalici jako nezávislý. Ve volbách v 29. obvodu Litomice
pesvdiv zvítzil. V senátu psobí v  Mandátovém a imunitním výboru a ve Výboru pro
vzdlávání, vdu, kulturu, lidská práva a petice.



b y l o

V následující  diskusi padaly dotazy na velmi široký okruh otázek od konkrétních
politických problém až po sociální, etické a filozofické. Jako senátor nabyl pesvdení o
užitenosti a smysluplnosti senátu, senátu se už podailo zadržet adu chybných zákon, i
když nap. prodloužení existence tzv. duty free shop zájmová loby na pátý pokus  senátem
protlaila. V senátu jsou slušní a pracovití lidé i ti druzí, hranice jde napí  politického
spektra, nap. se velmi váží senátorky Dagmar Lastovecké z Brna. Senát už zrušit nelze.
Bratr senátor je za pímou volbu prezidenta i za registrované  partnerství. Starší sestra
chtla vdt, jak lze získat informace o kandidátech. Bratr senátor zdraznil, že kdo nejde
volit, vzdává se své možnost ovlivnit situaci a dává tím najevo, že o svoji svobodu nestojí.

Další okruh otázek se týkal financování diakonie, které jsou ve srovnání se státními
ústavy diskriminovány. Na klienty by mly jít peníze pímo ze sociálního pojištní. Také
pée o dít v náhradní rodin je podstatn levnjší než pée ústavní. Odluka církve od
státu není podle bratra senátora aktuální otázkou. Prospla by zde asignace daní. Tém
každou inností se dnes fará politicky angažuje. Pi diskusi o lidských právech a
povinnostech zmínil host dr. Boženu Komárkovou.

Posluchai se ptali i na problém drog, vstupu do Evropské unie, Benešových dekret,
satanské církve, stíhání vydavatele Mein Kampfu, na péi o staré lidi v nemocnicích atd.
Sborový sál na Opletalové byl plný, po dvou hodinách musela být diskuse ukonena,
protože bratra Bártu ekala dlouhá cesta do Litomic. Jan Franc

Skautské bohoslužby
Jedenkrát za rok se scházíme v erveném kostele  pi bohoslužbách se skauty.  70. oddíl
Junáka Brno má pibližn 65 len - dv družiny dívek (Zmije a Užovky ) a jednu družinu
chlapc (Jestábi). Souástí oddílu jsou také ti roverské kmeny (Nosotros, Kuata a
Gonio). Oddílovým vedoucím je Marek Baláš.

Nedle 14. dubna. ervený kostel je skoro zaplnn, do prvních ad pichází skupinky
skaut, za nimi pan fará a pkn nás všecky vítá. Probíhá kest malé Kamilky a o nco
starší Kristinky a my všichni slibujeme, že je pijmeme mezi sebe. Pak dostáváme k
zamyšlení ti otázky: co jsme nkdy ztratili, kdy jsme si v život nevdli rady a  kdy jsme
nkomu závidli. To byl takový úvod k hlavnímu tématu skautské nedle, což  byl píbh z
15. kapitoly Lukášova evangelia o marnotratném synu, který nám peetla malá Anika.
No, moc slyšet jí nebylo, mla vysoko mikrofon, ale etla krásn a plynn. Pak nám Ondra,
Šárka a Deniska  peetli nápady skaut, jak jinak by se toto podobenství mohlo jmenovat,
podle toho z jaké stránky bychom jeho ti hlavní postavy chtli vidt, které z nich bychom
chtli stranit. A taky všechny otázky, které mladé lidi napadnou pi tení podobenství. To
všechno pak rozvedl pan fará v kázání. (Urit nám je asem dá rozmnožené, hodn lidí o
n pi vycházení projevilo zájem.) V prbhu kázání jsme si nkolikrát zazpívali svží
písniky z Dodatku spolu se skauty, dvma kytarami a basou. Modlil se s námi bratr erný,
který stále aktivn psobí ve skautu, pímluvné modlitby mla Kristinka Malachová a
David Zukal, závrené poslání peetla Btuška  Sedláková.

Obvyklý rozhovor pi káv a aji ml rovnž neobvyklý charakter: v kuchyni kmitali
skauti a my se jen pohodln usadili k prostenému stolu. Dávaly se knedlíky se zelím
kyselým a výborn upeené maso. Kolem stol nás bylo 58 a máme radost, že jsme
pohostili také dva bezdomovce. Pednáška, která mla uzavít krásnou nedli byla
nesmírn zajímavá : prostednictvím nádherných promítaných snímk jsme vystoupili na
sedmitisícovou horu Aconcagua v Argentin a vyslechli vyprávní úastníka výpravy bratra
Jana Franc.

Ludmila Marková



d o m á c í  p o b o ž n o s t
Text: Jan 2, 5-9

Ten zvláštní rozhovor vzkíšeného Pána se Šimonem Petrem zaíná po jídle. Ježíš se zjevil
svým uedníkm - o tom vypráví pedchozí oddíl z evangelia - pi jejich všednodenní práci.
Byli rybái a té noci mli špatný lov. Vracejí se za svítání zpt s prázdnými sítmi. Ale kdosi
na behu, jehož hned nepoznali, svým slovem to zmní: když jej uposlechnou, sít jsou
plné. A tehdy Jan, jeho milovaný uedník, jej pozná a Petrovi ekne: "Je to Pán!"
Evangelista nám zaznamenal, že Petr chtl být u nj co nejdíve, a když byli blízko behu,
brodil se k nmu vodou. Co všechno mu asi chtl íct! Vždy jej tikrát zapel! Jak by jej
neml prosit o odpuštní. Ti ostatní se lopotí s plnou sítí, ale on chce být už u svého Pána,
aby s ním mohl mluvit.

Ale práv to nejde. Mluví Ježíš a íká jim: "Pojte jíst!" Na behu, kde hoí ohe, aby se
zaháli, je pro n pipravena ryba a chléb. Ten, který jde za nimi v ranním svítání k
Tiberiadskému jezeru, myslí na to, aby jim bylo dobe, aby se netásli zimou a nekruelo
jim v žaludku, aby se posílili po tžké práci. On bere vážn lidské tlo a jeho poteby. Proto
nejdíve i Petrovi pipraví teplo a jídlo.

"Když pojedli, zeptal se Ježíš Šimona Petra: Šimone, synu Janv, miluješ mne víc než ti
zde?" Petr se brodil k Ježíši, aby mu ukázal, jak ho potebuje, snad aby ho poprosil o
odpuštní. Ale nezaíná on, ale Ježíš. A je to vskutku pastoraní rozhovor na té nejvyšší
úrovni. Není zde ani slovo o tom, co provedl, když jej tikrát zapel. Ježíš se ho neptá, zda
si je toho vdom a zda cítí svou vinu. Ptá se ho na lásku. A nenazývá ho Petrem, Skálou,
tím jménem, jež mu kdysi dal v souvislosti se svou Církví, ale jmenuje ho Šimonem. Je to
velmi jemné pipomenutí, že Skála se stala prachobyejnou ttinou. Petr byl pesvden, že
kdyby všichni Ježíše opustili, on nikoliv. Ml o sob pesvdení, že je lepší, statenjší a
vrnjší než ostatní a pitom klesl nejvíc. Jist rozuml, kam Ježíš míí, když se ho ptá:
"Miluješ mne víc než ti zde?" A zdá se, že si poád dost ví, když odpoví: "Ano, Pane, ty
víš, že t mám rád."

Neodpovídá slovem "miluji t", ale "mám t rád". V eckém textu jsou to dv odlišná
slova. První vyjaduje lásku, která se dovede obtovat, druhé znamená "být pítelem". Petr
ví, že na to první nemá, ale íká Pánu: ty víš, že jsem tvj pítel.

Podruhé slyší totéž a odpovídá stejn. A potetí Ježíš pistupuje na jeho zpsob a ptá se
ho: "Šimone, synu Janv, máš m rád?" Jsi mj pítel? Tehdy se uedník zarmoutil. Ježíš
mu nepipomínal jeho selhání, ale on pi tetí otázce pochopil, že práv o to jde: tikrát jej
zapel. A tehdy mu ekne: "Pane, ty víš všechno." Ty víš, jak to se mnou dopadlo, když jsem
ti toho tolik nasliboval, ty víš, jak jsem si vil a jak jsem se povyšoval nad druhé. Ty víš,
kdo jsem, ale ty víš také, že t mám rád!

Až sem jej jeho Pán chtl dovést, k této pokoe, v níž si uvdomí svou slabost. Protože
On ho neodepsal a nezbavil úkolu být Skálou, oporou pro druhé. Naopak: Šimon bude
Petrem jen tehdy, jestli nebude spoléhat na sebe, ale na moc svého Pána. Však tomu, kdo
jej zklamal a už nemže tvrdit, že je lepší než druzí, dává tikrát stejný úkol: být pastýem
jeho ovcí a beránk. ecký text užívá slova, jež oznauje ty malé, nevyrostlé oveky. O ty
nejmenší, kteí potebují péi a lásku, se má starat Šimon Petr. Ne jako ti pastýi, na nž si
ústy proroka Ezechiele stžuje Hospodin: "Neduživé jste neposílili, nemocnou jste neléili,
po ztracené jste nepátrali, panovali jste nad nimi násiln a surov."

Petr navzdory svému selhání má být pastýem, který slouží ovekám Kristovým. Ani nad
námi - kteí jsme si tolikrát mysleli, že jsme lepší, a te jen pokorn vyznáváme jako Petr:
"Pane, ty víš všechno, ty víš také, že t mám rád!" - on nezlomil hl. "Nemáme pece
veleknze, který není schopen mít soucit s našimi slabostmi; vždy na sob zakusil všechna
pokušení jako my, ale nedopustil se híchu. Pistupme tedy smle k trnu milosti,
abychom došli milosrdenství a nalezli milost a pomoc v pravý as." Amen.

 Ludk Rejchrt, staženo  z internetu



s p o l e  e n s k á  k r o n i k a
Brno I

  2.5. Titus Ondruška 60 let
  6.5. Marie Bednáová 89 let
  7.5. Adéla Hájková 10 let
  9.5. Vladyka Švanhalová 86 let
10.5. Hana Holíková 85 let
14.5. Zdenka Bártová 50 let
14.5. Pavel Kuera 60 let
15.5. Peter vanda 40 let
16.5. Aloisie Niedermayerová 92 let
17.5. Emilie Perková 80 let
17.5. Kvtoslava Flajšingerová 50 let
18.5. Leoš Trnný 50 let
23.5. Emílie Pavlasová 86 let
24.5. Jarmila Bartáková 60 let
28.5. Adolf Horáek 85 let
29.5. Iva Hájková 50 let
30.5. Josef Hanák 70 let

Rozlouili jsme se:
14.3. Ing. Ján Dirhan, nar. 1914
15.3. Jaroslava Eisnerová, nar. 1916

Poktna byla:
17.3. Jitka Kropáová, nar. 1979

Do sboru byli pijati:
Bc. Eva Kropáová, nar. 1978
Ing. Betislav Langer, nar. 1933
Ing. Dušan Sedláek, nar. 1959

Brno II
  4.5. Libuše Plívová 82 let
  5.5. Pavel Musílek 88 let
  6.5. Jaroslav Dvoák 89 let
  7.5. Josef Ševík 75 let
  8.5. Jarmila Vanurová 82 let
  8.5. Vlasta Holasová 75 let
10.5. Emilie Zounková 81 let
13.5. Maja Staková 81 let
14.5. Vilém Váa 89 let
18.5. Vlasta Pliková 76 let
22.5. Marta Krejsková 78 let
23.5. Marie Koláová 85 let
23.5. Božena Hemberová 78 let
24.5. Milena Svitavská 79 let
31.5. Kvtoslava Skivánková 82 let

z e  s b o r   C E
Brno – Židenice

Jílkova 74
Farní úad Koneného 6, tel. 48538108
Bohoslužby - nedle 9 hod.
Biblická hodina - tvrtek 19 hod.
Starší dti - úterý 15.30 hod.
Mladší dti - steda 16 hod.
Mládež - úterý 19 hod.

Brno – Husovice
Netušilova 26

tel. 45212420
Bohoslužby - nedle 9 hod.
Biblická hodina - tvrtek 17.30 hod.
Dti - pondlí 18.15 hod.
Mládež - pondlí 19.30 hod.



b u d e
Seniorátní rodinná nedle 26. 5. 2002

Klobouky u Brna
„Harry Potter a ti druzí
aneb Co tou naše dti“

Program:

Bohoslužby v 9.30  -  káže Jan Kekovský, fará v Jihlav

Oberstvení v 10.30

Paralelní program pro dosplé a dti v 11 hod.:

A. pro dosplé:

Pednáška PhDr. Vry Pokorné o dtském tení

Rozhovor s úvodními píspvky matky Jany Trusinové a knihovnice Ludmily
Navrátilové

B. pro dti:

1)  Putování za hrdiny knížek

2)  tení pedškolákm

3)  Sportování

Pro dti i dosplé spolen ve 12.30:  Debrujái u Betléma

Obd ve 13 hod.

Odpolední program ve 14.30:  Divadlo Husa na provázku  -  Krakonoš a trpaslíci

S sebou pezvky pro pípad sportování v tlocvin. Odhadované náklady celé akce iní
15.000,- K. Prosíme, pamatujte proto na sbírku, která by mla tyto náklady pokrýt.

Srden zve seniorátní odbor pro práci s dtmi.

Husovický dvorek 2002
je nedlení minifestival, jehož smyslem je setkání zvsti evangelia a ei umní. První ást
tvoí bohoslužebné shromáždní v 9.00, druhou divadelní vystoupení a malá výstava.
Produkce se odehrává na dvorku, v pípad nepíznivého poasí uvnit.

Nedle 5. 5. Dv pohádky a jedna balada.
Setkání s Výchovnou dramatikou neslyšících Difa JAMU
Výstava z tvorby husovických evangelík
Nedle 9. 5.  Oldich Babor. Povídka Jana epa. Úinkuje Fr. Derfler
Výstava obraz Karla Rechlíka
Steda 22. 5. v 9,30 - Koncert Jaroslava Hutky

Školka mládeže se Slováky
bude probíhat ve dnech 17. - 19. kvtna v Beclavi. Téma: Lehce nezávisle o tžkých

závislostech. Další podrobnosti na nástnkách a ve sborových kanceláích.



b u d e
Sborový víkend na Blažkov - Brno I

   Zveme vás k tradinímu setkání rodin, mládeže a jednotlivc první víkend v ervnu,
které zaíná v pátek 31. kvtna veer a koní v nedli 2. ervna po obd. Dopravit se
mžete pšky, na kole, auty i vlakem. Na pátek veer jídlo s sebou, pak se o nás již bude
starat sestra Marková. Letos bychom se rádi zamysleli nad postavou soudce Gedeóna i nad
životem našeho sboru. Svou úast pislíbila mládež i vtší ást len nov zvoleného
staršovstva. Pihlášky na fae nebo u bratra faráe Jiího Grubera.

Konfirmace ve sboru Brno I
se bude konat v nedli 9. ervna v 10.00  v Komenského kostele.

Klub otevených dveí - Opletalova 6
2. 5. - Rozvoj dtské fantazie, ses. Olga Marková

9. 5.  - Kesanská literatura pro dti, ses. Vra Popeláová

16. 5. - Budování zdravého sebevdomí I,  ses. Dana Staková

23. 5. - Volné téma

30. 5. - Budování zdravého sebevdomí II,  ses. Dana Staková

Spielberg Quartet
vystoupí ve prospch stediska Diakonie CE   v Brn, Hrníská 2

v úterý dne 7. kvtna 2002 v 19 hodin v Blahoslavov dom.

Na programu: J. Haydn, D. Šostakovi, J. Suk, F. Schubert.

Srden zveme všechny, kdo mají rádi komorní hudbu - a ovšem všechny, kdo chtjí
podpoit práci brnnské Diakonie CE.

Kesanský magazín na T 26. kvtna 2002
Vojenští kaplani

V beznu probhla v areálu vojenských škol ve Vyškov konference vojenských kaplan
Armády eské republiky. Tato akce, kterou svolává tyikrát do roka hlavní kaplan AR,
mjr. Tomáš Holub, má za cíl výmnu zkušeností z práce kaplan a setkání s pedstaviteli
velení jednotlivých vojenských útvar a zaízení.

Paní Zdislava v Jablonném v Podještdí

Letos uplyne 750. výroí sv. Zdislavy z Lemberka - patronky Litomické diecéze. K
jejímu odkazu se hlásí nejen dominikánská rodina, ale je zárove i patronkou rodinného a
manželského života. Zahájení poutní sezóny a celého jubilejního roku se uskutení 1.
kvtna pi bohoslužbách v Jablonném vPodještdí, kdy zárove probhne i požehnání
Zdislavina pramene.



k o u t e k  p r o  m l á d e ž
Faleš

Kazatel nové církve mluvil horoucn o lásce mezi lidmi, o tom, jak je teba milovat
každého lovka, bez ohledu na to, jestli je nám píjemný nebo nepíjemný, jestli je náš
nadízený nebo podízený, jestli je ernoch nebo bloch, starý i mladý, hezký i ošklivý.
"Mjte se rádi, poznávejte se, vždy každý z nás je tak odlišný. ím více se poznáte, tím
bližší vám ten lovk bude. Nebude už cizích lidí." Každý den ze své kazatelny takto hovoil
k lidem pod ním stojícím. "Musíš se ješt více piblížit lidem," nabádal ho jeho
pedstavený. "Vždy po kázání si nkoho vyber a promluv s ním a poznej ho blíže, musíme
naši církev piblížit lidu, je teba nejen o lásce mluvit, ale ji i ukazovat." A tak náš kazatel si
vždycky nkoho vybral a plnil tak doporuení svého nadízeného. Tak pišel jednoho dne i
k poslední ad, kde sedla postarší nenápadná žena. "Rád vás poznávám, jak dlouho už do
našeho kostela docházíte?" ptal se zanícen. "Už pes rok," odpovdla žena. "Tak to už vás
asi hodn lidí zná. A kde bydlíte?" dl kazatel. Žena se podivila. "No peci u vás, vždy jsem
vaše uklízeka."

"Falešní, chladní a vypoítaví lidé si dovedou neobyejn rychle osvojit e a mravy
naprosto opané své povaze. Všechno je u nich povrch, zevnjšek, zdání, nátr, pláštík.
Jakmile je nkdo prohlédne, jsou ztraceni; proto je také uritý pud sebezáchovy obdail
neobyejnou schopností mravní petváky. Dovedou mnit masku i pevleky rychle a
obratn jako zkušený herec."

Eugéne Sue, francouzský prozaik (804-857)

Vypoítavost
V jednom království vládnul moudrý a spravedlivý princ, milovník pírody. Jeho zámek byl
na vysokém kopci a  dlouhodobé sucho zpsobilo, že studna na královském zámku úpln
vyschla. Krásné  rže - kdysi ozdoba zámku - usychaly,  celá královská zahrada vadla. Král
požádal své poddané, aby pomohli studnu naplnit vodou a  vyzval je, aby pišli na zámek
každý s  vodou. V podhradí v údolí totiž vody bylo stále dost. Nepikázal jim, kolik vody
mají pinést, jen je poprosil o dar - kolik je každý z nich ochoten vnovat, bez nároku na
odmnu.

A protože to nebyl píkaz, ale jenom pání, zachoval se každý podle sebe. Ti, co byli
nesobetí, táhli na zámek mchy plné vody, jeden dokonce zapáhl povoz plný sud.

Ti na sebe zamení si ekli, na že by se vláeli na zámek s vodou a ve vedru se potili, a
vzali jen malé džbánky, nkteí dokonce jen malé lahviky. "Vymluvím se, že i já nemám
vodu, kdyby se nkdo divil," uvažoval jeden. "A co kdyby vyschla i moje studna, nechám si
vodu pro sebe," tak uvažoval zase jiný. Další si myslel: "Mj soused má urit více vody,
ten a dá, já mám vody málo."  Pi píchodu do zámku každý vlil svou vodu do studny a
použité nádoby pak dali do konírny. Princ se s každým pivítal, každý dostal malé
pohoštní. Pi odchodu neekan byl ohromen každý z nich, nebo jejich nádoby, v kterých
pinesli vodu, byly na projev princových dík naplnny zlatem až po okraj.

A tak si každý odnesl tolik zlata, kolik vody vnoval.

"Když pijdu k tob, co mi dáš? Když pijdeš ke mn, co mi pineseš?"
Indické písloví



Hvzda
Kdysi žil jeden velmi asketický muž, který se do nieho nezakousl a ani kapku nieho
nevypil, dokud slunce bylo na nebi. A zdálo se, že jasná hvzda záící na vrcholku blízké
hory je souhlasným znamením nebe s jeho odíkáním. Každý ji mohl vidt i za denního
svtla, ale nikdo nevdl, jak se tam dostala.

Jednoho dne se muž rozhodl vylézt na horu. Malá dívenka z vesnice chtla jít za každou
cenu s ním. Bylo horko a brzy mli žíze. Nutil dívenku, aby se napila, ale ona odmítala,
dokud se nenapije i on. Ubohý muž byl zmaten a nevdl, co má dlat. Velmi nerad by
porušil svj pst, ale nemohl se dívat na dvátko, jak trpí žízní. Nakonec se napil a
dvátko rovnž.

Dlouho si netroufal podívat se na oblohu, protože se bál, že hvzda bude pry. Ovšem o
to vtší bylo jeho pekvapení, když konen vzhlédl a uvidl nad horou jasné hvzdy dv.

Podle Anthony de Mello, SJ

Bratrská láska stojí nad pstem. Pst je nutno zrušit, pokud by nás ml
zdržovat od bratrské lásky.

Kasian, mnich z hornoegyptského kláštera

Peter Karner: Hajzlíci
Ne - velicí niemové a zloinci nejsou tžký problém. S tmi si jak politici (psáno v
Rakousku, pozn. pekl.) tak kriminalisté nakonec vždycky dovedli njak poradit. Opravdu
veliký problém jsou "hajzlíci". Ti jsou totiž všude, rozlezli se po celé zemi jak epidemie. Já
vím - mj "odborný výraz" není zrovna jemný ani ušlechtilý. Ale nemám po ruce žádný
výstižnjší výraz než práv "hajzlíci".

Rate si pát definici? Hajzlíci jsou lidé, kteí kdesi nepozorovan a nerušen tropí
hnusná malá neádstva - a vtšinou je pitom nikdo nepistihne. Ta malá neádstva ovšem
mají pro jejich obti zlé, dokonce zdrcující následky. Jsou to malí, nenápadní lidé, kteí
asto mají co íci jen v docela malém prostoru, ale tam se pedvádjí jako nebezpení
tyrani.

A když už by se stalo, že je pi tch hanebnostech dopadnou, zanou zrovna oni naíkat:
"Ty malé chytají a trestají, ti velicí si mžou dlat, co chtjí." Ale nejlépe se "hajzlíkm"
samozejm daí v diktaturách. Tam mají ideální prostedí. Tam se dá vyhrožovat, vydírat,
zastrašovat, tam bývají vydšené obti ke všemu ochotné.

V zemích v našem sousedství to pímo vychází na povrch: záplava minizloin,
minidiktátor. Ne - to není nedostatené velení, nýbrž dlouholeté, vdomé a zlovolné
úkoly z pilnosti. Nebo i ten nejnepatrnjší byrokratický i soukromý "hajzlík" si našel
nkoho, koho by mohl zastrašovat a zneužívat.

Ale bylo to v Rakousku jinak? A si každý vzpomene na 1938, Morzinplatz, hlavní
velitelství gestapa: po každých dvou nebo tech hodinách bylo poteba vybírat dopisní
schránky s anonymními udáními. Nebo "anonymní" je nejoblíbenjší podoba vystupování
"hajzlíka" a denunciace jeho nejoblíbenjší in. Tak se napíklad stalo, že se žena pomstila
svému bývalému píteli: udala ho "z politických dvod" - a samozejm anonymn.

Ale ani v demokracii nevymeli, ti soukromí travii studní. A byrokracie - to byla poád
ješt pro mnoho "hajzlík" ideální nevsta. Úedník, který tak rád dává pocítit svou moc, a
to obzvláš cizincm. Pedák, který si odreaguje frustraci na zahraniních pomocných
dlnících. Léka, který posuzuje psychické zdraví otázkami jako: "Jak tžká je houska?"

Nám zbývá otázka, zda nkdo z takových úspšných minihíšník dokáže vyhnat zlého
ducha. Snáze však projde velbloud uchem jehly, než aby "hajzlík" inil pokání.

peložil jv



 c e  z a  v á l k y
    eskobratrská církev evangelická už svým vznikem byla od samotného poátku tsn
spjata s eskoslovenskou republikou. V dob jejího ohrožení v r. 1938 psobila na lorda
Runcimana pi jeho misích a prostednictvím zvláštní delegace v Anglii na tamní
veejnost. Po pijetí mnichovských dohod byla 8. prosince 1938 namísto synodu svolána
schze fará a zástupc sbor. Synodní kurátor doc. dr. Ant. Bohá "nastínil situaci
národa a církve v nm, temné a neradostné vyhlídky do budoucnosti a tíhu odpovdnosti a
vrné služby, která bu jak bu nám byla uložena. Nezklameme, obstojíme?"  (Jan Dus:
Pamti)

Po 15. beznu nepišly evangelické církve holdovat okupantm, ani nikdy pozdji. Pes
snahu okupaních úad získat eské evangelíky pro aktivní spolupráci stala se CE
souástí proudu, který usiloval o obnovu  svobodné a demokratické eskoslovenské
republiky.

26. 9. 1939 neekan zemel synodní senior Kamil Nagy. Na toto místo byl zvolen fará
pražského sboru u Klimenta ThDr. Josef Kenek, který byl po delším jednání s nmeckými
orgány uveden v úad 8. 12. 1939. Stál pak v ele CE se synodním kurátorem dr. Boháem
až do ervence 1944, kdy byli oba vyhoštni z Prahy, Josef Kenek suspendován a
odsthoval se do Nového Msta na Morav, kde mu tamní fará - senior Václav Kej,
umožnil kázat ve sboru do konce války. Synodního seniora CE zastupoval až do konce
války úadující námstek Bedich Jerie, fará v Praze na Vinohradech. Ten byl
nesetnkrát nucen jednat s komisaem gestapa Fritzem Kiesewetterem, který vedl
oddlení pro církevní záležitosti v Petschkov paláci. Bedich Jerie se vahou svého úadu
mnohokrát zastal ohrožených, vyšetovaných a vznných fará naší církve.

Synodní rada po celou dobu okupace plnila naízení nadízených orgán, nap.
odsoudila jako úední instituce atentát na Heydricha v r. 1942, suspendovala zatené
faráe, posílala na sbory píkazy k vyvšování vlajek apod., ale souasn rodinám
zatených projevovala všestrannou podporu, umožovala jim, aby dál bydlili na
uprázdnných farách a práci ve sborech konali jiní sboroví pracovníci. Synodní rada
zstávala v písemném styku a finann podporovala rodiny tch fará a diakon, kteí
byli popraveni nebo zemeli ve vzení:

Emil Pokorný, senior horáckého seniorátu a fará na Sázav byl zaten pro ukrývání
lovka hledaného gestapem; zemel ve vznici v Litomicích v r. 1943.

Rudolf Mahovský, fará v Humpolci, zaten spolu se dvma leny sboru a všichni za
heydrichiády popraveni.

Student bohosloví Josef Slabý z Rokycan popraven v Drážanech v r. 1944.
Miloš Balcar, diakon a uitel náboženství, zaten spolu s dlníky z Poldiny huti na

Kladn a popraven v Berlín 1943.
Synodní rada se zastávala student, odvezených po zavení vysokých škol do

koncentraních tábor. Josef Batelka se tak vrátil ze Sachsenhausenu a Karel Matjka z
Oranienburgu. Z totálního nasazení byl vyreklamován diakon v Pešticích Josef Francouz.
Ped totálním nasazením uchránila také studenty bohosloví tím, že je umístila jako
diakony a uitele ve sborech.

Po uzavení Husovy bohoslovecké fakulty a misijní školy v Olomouci ídil doc. J.B.
Souek pod patronací synodního seniora Kenka kurzy pro bohoslovce. Úastníci tchto
kurz jezdili nkolikrát za semestr na pednášky do Prahy, doma studovali pomocí skript
rozmnožovaných synodní radou a nmecké literatury, kterou obstarával Kalich. Starý
zákon uil doc. Adolf Novotný, který organizoval korespondenní kurz hebrejštiny, Nový
zákon a etinu doc. J.B. Souek, djiny doc. Rudolf ían, systematiku farái F.M. Dobiáš
a Mir. Krejí, filosofii doc. dr. Ant. Bohá. Praktickou teologii vedl Adolf Novotný, praxi
mli studenti pímo na sborech. Po zkouškách byli studenti ordinováni ke služb v církvi.

Ve sborech CE nacházeli potebnou pomoc a zázemí pro ilegální innost také sekretái
YMCA, kteí pracovali v rzných odbojových organizacích.. Tak Jaroslav Šimsa pomocí
evangelických rodin na moravsko-slovenském pomezí organizoval pechody tch, kteí



chtli bojovat v zahraniních
armádách proti nacistickému
Nmecku. Pišel s myšlenkou
vytvoit z evangelických far
záchrannou sí pro lidi
stíhané gestapem. Mohli
bychom jmenovat etné fary,
teba v Chocni, Dolní
Sloupnici, Litomyšli,
v Prosetín, Veselí,
Jimramov, Pusté Rybné,
Dakovicích, ve Snžném a
jinde, kde nacházeli útoišt
gestapem hledaní odbojái i
ubozí uteenci
z koncentraních a
zajateckých tábor, kteí
doufali pejít frontu na
východ a dostat se ke svým
lidem. Odvahu dlit se s
pronásledovanými lidmi o
chleba i stechu nad hlavou
bez ohledu na to, jakému
nebezpeí sami sebe i své
rodiny tím vystavují, erpali
tito lidé ze slov Ježíše Krista,
který blahoslavil všechny,
kteí trpí pro spravedlnost, a
vyzval své následovníky, aby
se starali o vznné, hladové
a bezdomovce.

Poslušna tohoto píkazu
byla mezi tmi, kteí se starali
o parašutisty poslané z Londýna na území Protektorátu i rodina Fafkova z pražského
žižkovského sboru. Spolu s píbuznými a dalšími páteli byli odsouzeni Sondergerichtem a
zahynuli 24. íjna 1942 v Mauthausenu. Toho dne tam obtovalo život 261 lidí.

Za podobnou pomoc bližním byl poslán do Dachau fará v Semtši František Dobiáš.
Z Boží milosti unikl poprav a v r. 1945 se vrátil, podobn jako farái Eugen Zelený a
Bohumír Opoenský.

Z téhož píkazu solidarity s trpícími vyrstala i pomoc židovským spoluobanm, pro niž
fará Stanislav apek byl vysthován z Prahy a viká Jaroslav Chodra dán pod stálý
policejní dohled. Jaroslav Klimecký, fará v Beroun a Rokycanech, se úastnil pomoci pro
lidi v koncentraním táboe v Mirošov a po skonení války pro vracející se z tábor (300
lžek, 1600 obd). Jan Strnad, fará v Dolní Sloupnici, zahájil ízení o milost pro na smrt
odsouzeného lena sboru a zachránil ho. Bohumil Skalák, fará v Jind. Hradci, spolu s
diakonem Aloisem Valentou pomáhali k útku anglickému zajatci, Emil Stehlík, fará v
Prostjov, zprostedkoval Jaroslavu Šimsovi styk s piloty, kteí pozdji odešli do
zahraniní armády. Jan ezníek, fará v Chocni, spolu s Otakarem Kadlecem z Telecího
pomohli pi ubytování generála Luži. Za spolupráci pi shromažování zbraní byl vznn
Miloš Bi, fará v Domažlicích, vznni byli také fará Bohumil Lopour, diakon Ladislav
Lacina, fará Ebenezer Otter a jeho žena, syn Jií vzat do ochranné vazby.  A zejm mnoho
dalších.

 . ást píspvku PhDr. Mileny Šimsové z pipravované encyklopedie Ústavu soudobých
djin, heslo Církev za války,  pokraování v píštím ísle
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z p r á v y  z e  s t a r š o v s t v a
Brno I

Staršovstvo doporuilo astjší zapojování laik do bohoslužeb tením z Písma a pímluvnou modlitbou.
Dále rozhodlo, aby si nad každou pravidelnou sborovou akcí bhem týdne vzal "patronát" nkterý z
presbyter. Jeho úkolem bude informovat prbžn o tchto setkáních staršovstvo a tlumoit mu poteby
a podnty úastník tchto setkání. S uspokojením byly hodnoceny velikononí bohoslužby a návštva
bratra senátora Zdeka Bárty. Staršovstvo poté pistoupilo k odložené volb kurátora sboru. Vzhledem k
tomu, že dosavadní kurátor Milan Ryšavý sdlil, že po delším zvažování by funkci z osobních dvod
nemohl pijmout, byla navrženo nkolik jmen, a z nich zvolen nadpoloviní vtšinou novým kurátorem
bratr Blahoslav Šimek. Místokurátorem byl zvolen bratr Milan Ryšavý a pedsedou staršovstva bratr fará
Gruber. Bylo vydáno stavební povolení na pestavbu našich sborových místností a podepsána smlouva se
stavební firmou OSS, která se zavázala provést první etapu (úprava kostelnického bytu) do poloviny
ervna. V lét bude teba opravit regulaci parní kotelny na Opletalov a pipravit projekt obnovy vytápní
Betlémského kostela, které již dosluhuje. Staršovstvo s vdností pijalo zprávu, že na tento úel sbor
obdržel úelový dar ve výši 60 tisíc K. Parkování sborového auta se po zmn parkovacího režimu na
Opletalov bude výhledov ešit novým vjezdem na Pellicovu. Návrh pipraví stavební komise. Ve vci
ekumenických bohoslužeb v Betlémském kostele probhlo osobní jednání s bratrem generálním vikáem
Mikuláškem. Úastníkm zájezdu do partnerského sboru v Basileji byl odhlasován píspvek na cestné.
Dosud nebylo rozhodnuto o nájemci druhé prodejny.  Do konce školního roku se sejdou všechny komise
staršovstva. V kvtnu probhne soustední konfirmand  a sborový víkend na Blažkov pod vedením
bratra faráe.

Odezva na salární upomínky byla dobrá.. Sbírka na Hlavní dar lásky o velikononí nedli vynesla 9.597
K a bhem dubna a kvtna probíhá sbírka dar. Všem ochotným dárcm dkujeme. jg

Brno II
Na míst pehledné zprávy o dní ve sboru staršovstvo vzalo na vdomí úvahu o tom, z
jakých píin a s jakými cíli mají sbory CE jednotliv i spolen správu ve stávající
podob. Samotné presbyterní zízení se jeví tak, jako by nasvdovalo
kongregacionalismu, tedy zpsobu správy, pi nmž je každý sbor zcela samostatný,
oddlený od ostatních. Bylo to však práv reformované prostedí, které dalo pednost
správnímu principu, v nmž jednotlivé sbory delegují nkteré své pravomoci na vyšší
správní celky a podrobují se jejich správní autorit ve vcech, které nemohou, nechtjí
nebo nemají rozhodovat samy. Tak picházejí ke slovu konventy a synody. Jednotlivý sbor
není torzo církve, je to Kristova církev. Jenže práv proto, má-li to o nm zstat v
platnosti, musí piznat totéž také jiným sborm a usilovat s nimi o jednotu víry, vyznání a
dobrého ádu. - Na takovou úvahu zbude ve schzi staršovstva samozejm jenom zlomek
asu, vtšinu asu si vyhradí pro sebe práv hospodáské a správní úkoly staršovstva. Mezi
starostmi se ovšem objevují také vci, které psobí radost. Napíklad služba pveckého
sboru Cantate Domino v Blahoslavov dom o Velikonocích a s ní i oekávaná služba
vedení zpvu pi shromáždní v nedli Jubilate. Je na se tšit. Zkusili jsme také
dohodnout rámcová pravidla pro poádání zájezd, u nichž sbor vystupuje jako poadatel
evidující zájemce, vyizující objednávky a úhradu dopravy atp. Pvodn s podntem k
píležitostnému uspoádání takového setkání pi zájezdu pístupném také starším lidem,
kteí po pravidle mívají podobných píležitostí málo, pišla Kesanská služba; myšlenka se
však spontánn ujala a zdá se, že o zájezdy tohoto druhu je výrazný zájem i mimo okruh
len sboru Brno II. - Pokusili jsme se rozvrhnout si také cestu ke zlepšení a usnadnní
komunikaních možností. Sbor Brno II (ješt) nemá webové stránky, což není znepokojivé
kvli tomu, že nás v tom jiní pedbhli, ale stojí za úvahu, co bychom mohli udlat,
abychom touto cestou snad oteveli další vstup k setkávání s naším spoleenstvím.

jv



t ý d e n  v e  s b o r u
Brno I Brno II

Pondlí
18.30 - staršovstvo (13.5.) 18.30 - staršovstvo (13.5.)
19.00 - sborové vzdlávání (27.5.)

Úterý
15.00 - služby Boží v DD Vstonická 19.30 - ticátníci (14.5.)
17.00 - dtský klub 19.30 - zvukové záznamy pednášek (21.4.)
17.00 - biblická hodina pro dti
18.30 - pípravka nedlní školy
19.30 – mládež

Steda
13.00 - služby Boží v Diakonii Hrníská 13.00 - služby Boží v Diakonii Hrníská
15.00 - kavárnika (pro díve narozené)
16.00 - konfirmaní píprava II. roník 18.00 - biblická hodina v Blahoslavov
18.30 - mladší mládež              dom
19.30 - starší mládež 18.15 - mládež

tvrtek
  9.00 - klub otevených dveí 15.30 - vyuování dtí
16.00 - konfirmaní píprava I. roník 16.30 - píprava konfirmand
17.00 - biblická hodina pro dosplé

Pátek Sobota
15.00 - náboženství – Rychmanov 9.30 - služby Boží v DD Kociánka
16.00 - konfirmaní píprava  - Rychmanov            (4.5. a 19.5.)
18.30 - zkouška pveckého sboru Cantate

i Nedle
10.00 - nedlní škola pro dti 10.00 - setkání v Blahoslavov dom
11.00 - setkání na fae pi káv a aji               pi káv a aji
18.00 - pvecký sbor mládeže Krovec
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